
 

 
 
 

 
NIEUWSBRIEF APRIL 2023 
 

Leden van HoekscheWaardDuurzaam, 
 
Graag wil ik u op de hoogte houden van het reilen en zeilen van onze coöperatie. 
 
Velen van u zijn  aanwezig geweest bij de lezing van Jan Rotmans op 24 januari. Rotmans, 
hoogleraar transitiekunde en mede  oprichter van Urgenda, prikkelde ons meer te doen voor 
de energietransitie. Chaos noemde hij een onderdeel van elke transitie, hij verwelkomde die 
chaos, zelfs. We leven niet in tijden van overgang, maar in een overgang van tijden. Er kan 
in de Hoeksche Waard nog wel een tandje bij gezet worden. Hoe dat precies moet, kwam 
niet duidelijk in beeld. Desgewenst is Jan Rotmans bereid daar nog een keer over te komen 
praten. Maar ik denk dat we dat beeld ook zelf wel een stuk helderder kunnen krijgen.  
 
Op 1 maart hielden we een discussie met enkele politieke partijen uit onze gemeente en de 
provinciale staten. Op de kieslijsten voor 15 maart voor de Provinciale Staten van Zuid-
Holland en het Waterschap Hollandse Delta stonden respectievelijk 20 en 15 partijen. Al die 
partijen uitnodigen voor een verkiezingsdebat zou betekenen dat de deelnemers niet veel 
meer dan de titel van hun duurzaamheidsprogramma hadden kunnen noemen, waardoor de 
avond erg oppervlakkig zou blijven. Onze keuze voor een gedachtewisseling tussen een 
klein aantal politieke partijen is niet door alle partijen gewaardeerd, het aantal bezoekers 
bleef ook laag. De discussie, geleid door Steven van Wijk van Omroep Hoeksche Waard, 
ging duidelijk de diepte in en werd gewaardeerd door wie wel waren komen luisteren. 
 
Op 30 maart kwam Kees Vendrik, voorzitter van het Nationaal Klimaat Platform, naar ons 
luisteren. Het Nationaal Klimaat Platform is op 1 november 2022 opgericht. Het bouwt voort 
op het voortgangsgesprek van de Klimaattafels, waar Ed Nijpels voorzitter van was. Dit 
voortgangsgesprek is afgesloten met een Eindverslag aan Rob Jetten, minister van Energie 
en Klimaat. Kees Vendrik gaat het hele land door om informatie op te halen en de stemming 
te meten omtrent het beleid op de thema’s energie en klimaat. Hoewel ik uit de 
verkiezingsuitslag afleid, dat de Nederlandse bevolking zich niet voldoende gehoord voelt, 
kwamen er die avond toch niet veel mensen om hun mening te laten horen. U kunt hierover 
ook meer lezen in mijn column in Het Kompas van woensdag 12 april. 
 
Naast onze voorlichtende taak trekt het bestuur HWDuurzaam nog steeds aan de taak om 
groene energie te produceren. Wij hebben de uitnodiging van de gemeente Hoeksche Waard 
aangenomen om mee te praten over het opstellen van een beleidskader “Windenergie op 
Agrarische Bedrijven”. Gerrit Nitters en Piet Jansen zullen hierin namens onze coöperatie 
meedenken. Het onderwerp “zon op land, water en reststukken” heeft nog steeds geen 
duidelijke planning, behalve dat het klaar moet zijn vóór 2026, het jaar van de volgende 
gemeenteraadsverkiezingen. 
 
Toch zit er wel enige ontwikkeling in de gedachten over zon op land in het kader van energie 
neutraal 2040 (dat betekent: we wekken zonder uitstoot van CO2 evenveel energie op als we 
gebruiken) en klimaat neutraal 2050 (we stoten maximaal zoveel broeikasgassen, CO2, 
methaan, lachgas enz. uit als met natuurlijke en technische middelen kan worden 
teruggenomen). Het zal best moeilijk zijn om netto nul te bereiken.  
 
 



 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mooier zou zijn als we in het geheel geen broeikasgassen meer uitstoten. Dan zou de 
klimaatverandering, waar wij onze kleinkinderen en hun kleinkinderen mee opzadelen, weer 
iets kunnen terugdraaien, zoals het er nu uitziet: terug van 1,6 graden Celsius opwarming 
naar 1,5 graden Celsius wereldwijd. Zoals we alle middelen moeten inzetten om CO2-vrij 
onze benodigde energie op te wekken, zo zullen we ook alle middelen moeten inzetten om 
klimaat neutraal te worden of misschien een kleine negatieve emissie te bereiken.  
 
In dat kader wordt gedacht aan de teelt van gewassen die veel broeikasgassen opslaan en 
door hun gebruik vasthouden, denk aan vezels voor de bouw: olifantsgras en lisdodde. 
Kunnen we door andere teeltmethoden meer koolstof in de bodem opslaan? Mogelijk kan de 
Hoeksche Waard hieraan bijdragen op gronden die niet meer geschikt zijn voor 
voedselproductie. Denk aan de Noordrand, waar in het verleden veel toxisch havenslib is 
gestort. Ook kan gedacht worden aan een combinatie van natuurontwikkeling en energie- 
opwek door PV-panelen.  
 
Hoe je het ook aanpakt, er moet natuurlijk wel een boterham te verdienen blijven voor de 
boeren, die daar nu hun bedrijf voeren. Bij een combinatie van natuur en zonnepanelen kun 
je denken aan aparte arealen zonnepanelen en bomen, dan kunnen de bomen wat hoger en 
de stammen wat dikker worden, maar ook aan de PV-panelen zo plaatsen dat er nog 
voldoende zon op de grond komt om natuur- en biodiversiteit-ontwikkeling mogelijk te 
maken. 
 
Op 20 april zullen we onze jaarlijkse algemene ledenvergadering houden, die we jaarlijks 
vóór 1 mei gewend zijn. We hebben Alex Ouwehand van de Natuur en Milieufederatie Zuid-
Holland uitgenodigd om tijdens de ALV ons de mogelijkheden van de combinatie van 
natuurontwikkeling en exploitatie van een zonneweide te schetsen. We horen graag hoe u 
over een dergelijke ontwikkeling denkt. De agenda voor de ALV ontvangt u zeer binnenkort. 

          
Met vriendelijke groet,  
namens het bestuur van HoekscheWaardDuurzaam, 
 
Piet Jansen, voorzitter 


